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פעילות מועצת החלב
במשבר הקוטג'

במשבר הקוטג' מוכח, כל יום, כוחו הגדול של ענף החלב והאנרגיה האצורה בכוח המשותף של כל חלקי 
פוליטיקאים  מול  פעילות  ניירות עמדה,  הכוחות, הכנת  באיחוד  ציר מרכזי  מועצת החלב מהווה  הענף. 

ואנשי תקשורות ועוד עבודות ברוכות שסייעו לכולנו במאבק המורכב שנגזר עלינו

מועצת החלב

טובה אברך, שייקה דרורי - מועצת החלב

שונים מ במשברים  בטיפול  ומתורגלת  מורגלת  החלב  ועצת 

המאיימים על ענף החלב. אולם דומה, שהמשבר הנוכחי שמאיים 

לפגוע על הענף, הוא מהגדולים והמסוכנים שנתקלנו בהם. השתלשלות 

אירועים בלתי מתוכננת, שמקובלת על כל צרכן במדינת ישראל הובילה 

לפריצת כוחות אופל מהבקבוק. נראה כאילו כוחות שונים, בממשלה 

ומחוצה לה, חברו יחד כדי להפוך על פיו את המצב הקיים בענף החלב, 

אותו מצב שגרם לו להיות ענף החקלאות הישראלי המשגשג ביותר, 

ויש הטוענים - בין ענפי החלב הטובים בעולם.

נדרשו למועצה כמה ימי התארגנות - מהרגע בו קרא משתמש בפייסבוק 

משבר.  של  בעיצומו  מצויים  שאנחנו  להבין  כדי   - הקוטג'  להחרמת 

בתחילה הסתפקנו בהעברת נתונים לעיתונות: כמה עולה קוטג', מה 

חלקם של החקלאים במחיר זה,  ומה חלקן של המחלבות ושל רשתות 

השיווק. בתחילה הלך הרוח היה אחר - היה ברור לכולם כי הרפתנים 

לא משתתפים בחגיגה, ותשומת הלב הציבורית הייתה מרוכזת ברשתות 

השיווק. אולם כוחות נעלמים הטו את תשומת הלב הציבורית לכוון 

עמלנו  שעליו  החלב,  חוק  כי  התברר  הימים  שעברו  וככל  הרפתנים, 

בשלוש השנים האחרונות ללא הרף ושעבר בכנסת, בהסכמה מלאה, 

בתחילת אפריל 2011, נמצא בסכנה, ואיתו כל הענף.

הנחות היסוד שהנחו אותנו היו שתיים:
מדובר בשעת חירום אמתית, ועלינו להשקיע כל מאמץ להביא את   .1

הענף לחוף מבטחים במהירות האפשרית.

היום  עד  מנוהל  היום שאחרי. הענף שהיה  על  גם  חייבים לחשוב   .2

בהסכמות חייב לשמור על התנהלותו הייחודית ולשמור, עד כמה 

הם  אם  גם  בו,  הפועלים  השונים  הכוחות  בין  איזון  על  שניתן, 

מופעלים בכוונים שונים.

ניתן   - באנשי מקצוע  הנעזר  המועצה  עובדי  פועל מטה של  במועצה 

לחלק את פעילות המועצה במשבר לכמה סעיפים:

החלב,  חוק  כי  התברר  הימים  שעברו  ככל 
האחרונות  השנים  בשלוש  עמלנו  שעליו 
מלאה,  בהסכמה  בכנסת,  ושעבר  הרף  ללא 
ואיתו  בסכנה,  נמצא   ,2011 אפריל  בתחילת 

כל הענף

מועצת המנהלים דנה במשברשולחן מנהלי המועצה
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שיתוף פעולה עם גופים נוספים
היו  שלידה,  המקצועי  והצוות  נוקד  אורית  השרה  החקלאות,  משרד 

ועודם, שותפים למאבק. הם היו נציגי הענף מול משרד התמ"ת ומול 

אנשי  עצמו.  הממשלה  ראש  מול  גם   - צריך  וכשהיה  האוצר,  משרד 

בכל  ותומכים  הנדרש,  המידע  כל  את  העבירו  המועצה  של  המקצוע 

דרך בשרת החקלאות. השרה הייתה גם אורחת המועצה בביקור בענף 

החלב והתארחה ברפתות ובמחלבות משק.

קשר  במאבק.  עיקרי  שותף  ועודנה,  הייתה   - בקר  מגדלי  התאחדות 
יומיומי עם אנשי ההתאחדות - יעקב בכר, יוסי מלול והצוות המקצועי 

שעובד איתם .

המחלבות הגדולות והקטנות שותפו בכל מהלך, כל אחת עם האינטרסים 
שלה ועם הסכנות הנשקפות לה מהמצב הכאוטי שנוצר.

ההתיישבות,  ארגוני  האיכרים,  התאחדות  ישראל,  חקלאי  התאחדות 
כולם הקימו קול   - פורום מנהלי הקיבוצים, ראשי מועצות מקומיות 

ולידיעת  הציבור  לידיעת  להביא  כדי  בתחומו,  איש-איש  ועשו  זעקה 

להיגרם  שעומד  הנורא  העוול  את  בממשלה,  המחליטים  הגורמים 

לרפתנים. מועצת החלב הייתה שותפה בחלק גדול מיוזמות אלה.

חברי הכנסת - ראש הלובי החקלאי, ח"כ שי חרמש, היה מעורב בפעילות 
הנרחבת בכנסת שניהלה המועצה. רפתנים ואנשי מחלבות תגברו את 

מי  כל  בפעולות הסברה בקרב  ועסקו  ביקרו במשכן   , אנשי המקצוע 

שהיה מוכן להקשיב.

חומר מדעי-כלכלי
מטרת המועצה הייתה לגרום לזרימת מידע מדויק, לאורך זמן ממושך, 

למערכות העיתונים ותכניות הטלוויזיה. המשימה הייתה לדאוג לחומר 

משרד החקלאות, השרה אורית נוקד והצוות 
המקצועי שלידה, היו ועודם, שותפים למאבק. 
ומול  נציגי הענף מול משרד התמ"ת  הם היו 
משרד האוצר, וכשהיה צריך – גם מול ראש 

הממשלה עצמו

מחלקים חלב ברוטשילד
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חדש, או לזווית חדשה, מדי מספר ימים, ולדאוג לפרסומם במגוון רחב, 

ככל האפשר, של אמצעי תקשורת.

תמיר,  לירון  המועצה,  של  הראשי  הכלכלן  הוציא  המשבר  בתחילת 

החלב  משק  מצב  על  עדכניים  נתונים  הכוללים  עמדה,  ניירות  מספר 

בתחומם  מומחים  לכמה  המועצה  פנתה  בהמשך  הייבוא.  סכנות  ועל 

והזמינה עבודות בתחומים הרלוונטיים. בין המומחים ניתן למנות את 

פלסנר,  יקיר  פרופ'  ברחובות,  לחקלאות  מהפקולטה  קמחי  אייל  פרופ' 
פרופ' אביה ספיבק וד"ר מאיר שמיר. כן פנתה המועצה לחברה מקצועית 
שיש לה קשרים בכל העולם, לצורך הזמנת עבודות משוות, בין הקורה 

בארץ לקורה בעולם, ומידע שנתקבל מחברה זו פורסם, לאחר מכן, לכל 

השותפים ובכל העיתונים. 

אחד הגורמים החשובים ביותר שעליו היה צריך לתת את הדעת, בכל 

בכל חלקי  למאבק  ענף החלב עצמם, ששימשו שופר  אנשי  הוא  עת, 

ובכל שעות היממה. שיתוף פעולה עם התאחדות מגדלי בקר,  הארץ 

גרם לכך שהחומר שהוכן הופץ לכל הרפתנים ולנציגי המחלבות, ארגוני 

המגדלים, מועצות אזוריות ועוד. גם רפתנים בודדים ובעלי מחלבות 

שבידו  שחשב  מי  כל  כזה.  חומר  לקבל  בבקשה  למועצה  פנו  משק 

להשפיע, או שעמד לפגוש מישהו מהמערכת הפוליטית, או שיזם מאמר 

בעיתונות מגזרית או כלל-ארצית, קיבל "תחמושת" מהמועצה.

הצד המשפטי
לאורך כל המאבק מלווה את המועצה היועץ המשפטי, עו"ד שאול פלס. 

מכיוון שמעטים בארץ מכירים לעומק את הצד המשפטי של ענף החלב 

החלב  במועצת  שנערכו  להתייעצויות  שותף  שאול  היה  שאול,  כמו 

בנושא והוא זה שמוציא לפועל את ההחלטות הנוגעות לצד המשפטי, 

אופן  על  ולשרים  הממשלה  לראש  התרעה  מכתבי  שליחת   - שעיקרן 

קבלת ההחלטות, והגשת בג"צים. שאול היה זה שעבד מטעמנו על חוק 

החלב, והכרות זו מאפשרת לו לאבחן את הסתירות שבין ההתנהלות 

העכשווית של הממשלה, לבין מה שהוצע והתקבל על ידה בחוק החלב.

שני בג"צים הוגשו עד כה על ידי מועצת החלב, אחד מהם אוחד עם 

הבג"צ של ההתאחדות. באתר מועצת החלב ניתן למצוא פירוט שלהם.

בצד הפוליטי
היה  נדרשו מהעוסקים בדבר. לא מספיק  נרחבים  פוליטיים  כישורים 

בהרבה  וגם,  יעילה  גם  תהיה  שהפעולה  כך  לפעול  היה  צריך  לפעול, 

מקרים, נסתרת. בעזרת חברת לובינג, יצרה מועצת החלב רשת קשרים 

ובעלי מחלבות מצד  רפתנים  ועם  כנסת מצד אחד,  וחברי  עם שרים 

שני, וקישרה ביניהם, כך שאלה יוכלו להשפיע על אלה. ההתגייסות של 

רפתנים ואנשי מחלבות הייתה אדירה, ובינתיים הוכיחה את עצמה גם 

במבחן התוצאה.

לא  מהם  רבים  ומההתאחדות,  מהמועצה  פניות  קיבלו  השטח  אנשי 

הסתפקו בכך אלא פנו בעצמם והתנדבו להופיע, לכתוב, להתראיין. אין 

לנו ספק, שמתן פנים ושמות ל"בעיית הרפתנים" הועילה מאד לעניין 

והפריעה לשרי הממשלה להצביע בעד פגיעה בהם.

גם   - שטח  סיורי  לארגן  כדי  גם  נדרשו  מגוונים  פוליטיים  כישורים 

שומריה  ברפת  הכנסת,  יו"ר  עם  יחד  הכנסת,  של  הכלכלה  לוועדת 

ובהמשך בעזריקם, לשרת החקלאות באזור ניצני עוז וכפר ויתקין וכן 

בגן שמואל ובתלמי אליעזר.

תקשורת
מאבק.  בכל  החשובות  החזיתות  אחת  את  התקשורת  מהווה  בימינו 

מועצת החלב השקיעה ועודנה משקיעה בנושא זה מאמצים רבים.

קודם כול ולפני הכול - תקשורת פנימית בתוך הענף, שיתוף פעולה עם 

כל הגורמים, והפקת חומרים תקשורתיים  לפי הדרישה מהשטח.

תגובות  והפקת  סקירתן  בעיתונות,  המופיעות  הכתבות  כל  ניטור 

בהתאם.

למרואיינים,  כתבים  הפניית   - ובעיתונות  בטלוויזיה  ברדיו,  ראיונות 

ביניהם רפתנים, כלכלנים, פוליטיקאים ואנשי מועצת החלב.

היעד,  לקהלי  המותאמות  המשבר  ועל  החלב  ענף  על  מצגות  הכנת 

הפצת מכתבי עמדה.

פעילות באינטרנט - ניטור הדעות המבוטאות באינטרנט, עידוד קהלי 

תמיכה ברפתנים, שימוש בפייסבוק.

המאבק לא תם - מדי יום יש התפתחויות חדשות. עד כה הצלחנו לעכב 

את קבלת ההחלטות, אך נראה שלפנינו עוד דרך ארוכה עד שתחזור 

היציבות לענף.

על פי החלטת מועצת המנהלים של המועצה ועל פי מטרות המועצה 

כפי שקובע חוק החלב "מועצת החלב מקדמת ומבצעת את חוק תכנון 

משק החלב".

העובדה שאנחנו צודקים במאבקנו מחזקת אותנו בפעילותנו.
 .העובדה שכולנו פועלים ביחד הופכת את פעילותנו ליעילה יותר

עו"ד שלמה פלס בכנס נמדעי

תרומת הרפתנים למאבק הייתה מכרעת
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